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Úvodník 
 

Vážení spoluobčané, 
 
     neúprosně se blížící 
konec prázdnin a s tím 
spojený začátek nového 
školního roku nám opět 
připomíná, stejně jako každý 
rok, nástup povinností 

nových prvňáčků po bezstarostně prožitých letech ve 
školce. Je to doba, kdy dětem již v tomto věku začíná 
nikdy nekončící čas povinností a pocitu zodpovědnosti 
za vše, co následně ve svém životě udělají nebo co 
také nebudou chtít udělat. Zastupitelstvo obce se spolu 
s vedením školy snaží dělat maximum pro to, aby se 
děti v naší škole cítili co nejlépe, ať už se jedná o kvalitu 
výuky nebo o provoz a vzhled samotné budovy školy.       
     Letošní školní rok je však posledním rokem 
působení ředitele školy Mgr. Karla Pavliňáka, který po 
skončení školního roku 2008/2009 s  největší 
pravděpodobností naší školu opustí a odejde po 
dlouholetém působení ve školství do důchodu. Tento 
rok by měl být také posledním kritickým rokem z 
pohledu nedostatku žáků na naší základní škole, pokud 

tak můžeme soudit podle počtu dětí navštěvujících 
místní mateřskou školku. Co se však týká zájmu dětí 
nebo spíše rodičů, kteří chtějí své děti do školky umístit, 
začíná být situace u nás poměrně kritická. Z důvodu 
malé kapacity prostor mateřské školy je podle 
příslušných zákonných norem počet dětí omezen na 
maximální možný celkový stav 25 žáků, výjimka v tomto 
případě není možná. Nyní, kdy v naší obci probíhá 
intenzivní výstavba rodinných domků a za předpokladu, 
že dětí hlásících se do mateřské školy bude výrazně 
přibývat, musí zastupitelstvo obce tuto situaci okamžitě 
řešit a najít způsob, jak zvětšit kapacitu školky do té 
míry, aby bylo možno uspokojit všechny žadatele o 
zápis dětí do mateřské školy. Této problematice však 
bude věnován prostor mimo úvodník tohoto čísla 
zpravodaje. 
     Přeji tedy všem školákům a hlavně samozřejmě 
prvňáčkům, co možná nejlepší vstup do nového 
školního roku a také hodně úspěchů během 
následujících měsíců. 
                                                   Vladimír Drbola 
                  starosta obce 
 

 

Obecní úřad informuje 
 
Recyklace stavební suti 
     Od měsíce srpna je na sběrném dvoře umístěn kontejner na odvoz stavební suti, 
který provozuje firma Donné. Jedná se o pronajatý kontejner o nosnosti 5-ti tun, suť 
bude odvážena na drtící linku do Uherčic, celkový poplatek je v současnosti 
výhodnější než odvoz a uložení na Hantály. Suť by měla být bez příměsi jiných 
materiálů - zeminy, dřeva apod.. Betony a železobetony budou odváženy zvlášť 
z důvodu odlišného způsobu zpracování. Podle zájmu občanů může být tento 
kontejner přistaven přímo k jejich rodinným domkům pro jednorázový odvoz vlastní 
suti.  
 
Zateplení školy 
      V současné době probíhají práce na fasádě školy tak, aby začátkem nového 
školního roku mohl být proveden pouze venkovní úklid v okolí školy. Celý projekt 
spočíval v zateplení stropu minerální vatou síly 24 cm, v zateplení stěn minerální 
vlnou o síle 14 cm, náhradě všech oken a starých dveří za plastové a  v konečné 
úpravě fasády drásanou omítkou. Barevná varianta byla zástupci OZ vybrána 
z několika návrhů od členů OZ i architektů. 
 
Dětské hřiště 
     V měsíci červenci byla vybudována I. část dětského hřiště ve sportovním areálu 
před ZŠ, zbývající herní prvky budou dokončeny počátkem září. Bude se jednat 
převážně o sestavy pro nejmenší děti včetně pískoviště a mobiliář. Současně bude 
také dokončen přístřešek u kabin, který je součástí projektu zčásti hrazeného 
z dotací ministerstva pro místní rozvoj. 
     Staré herní prvky dětského hřiště ze sportovního areálu byly přemístěny do parku, 
kde po vybudování oblázkových dopadových ploch a usazení konstrukcí jsou opět 
v provozu. Počátkem září budou ještě doplněny o mobiliář a dětské pružinové 
houpadlo. 
 
Oplocení víceúčelového hřiště 
     V srpnu byly také započaty práce na oplocení víceúčelového hřiště s termínem 
dokončení počátkem září. Oplocení bude splňovat nároky na provoz hřiště pro 
všechny běžné míčové hry. Jeho součástí budou také vnitřní závěsné sítě umístěné 
tak, aby se nepoškozoval povrch oplocení. Během příštího roku by zde měl být 
v případě úspěšně získaných dotací položen nový povrch - umělá tráva III. generace 
s křemičitým vsypem a vybudováno kompletní osvětlení. 
 
Chodníky v lokalitě Tálky 
     V srpnu bylo započato s budováním chodníku v lokalitě Tálky I. Původní záměr 
vybudovat chodníky od školy až k transformátoru byl redukován na úsek od 

sportovních kabin po křižovatku s ulicí 
U Hřiště, z důvodu nutnosti výměny 
staré kanalizace kolem školy a před 
transformátorem. V případě úspěšných 
dotací na rekonstrukci kanalizace by 
chodníky byly dokončeny v roce 2009. 
 
Parkoviště 
     Během posledních měsíců se budují 
také nová parkoviště. Jedná se o dvě 
parkovací plochy v ulici Nová 
s kapacitou celkem 9 osobních 
automobilů, parkoviště u hřbitova pro 
14 vozů, další tři parkoviště u školy a 
sportovní ubytovny s celkovou 
kapacitou 17 automobilů. 
 

V tomto čísle najdete: 
 
Obecní úřad informuje 

- Aktuality 
       - Školka nebo tělocvična? 
       - Poděkování 
       - Upozornění  

- Zasedání zastupitelstva 
Společenská kronika 
Seriál o třídění a recyklaci odpadů 
Názory a komentáře 
           - Oheň  
           - Malé nahlédnutí ke Kadetům 
Pouť do Žarošic 
Seriál pro chovatele 
Myslivecké sdružení Starovičky 
Ze světa sportu 
           - Mažoretky 
           - Náskok díky technice 
           - TJ Starovičky  
Pozvánky na akce 
           - Fotografická soutěž 
           - Pozvánka na hody 
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Úpravy obecního hostince 
     Od měsíce července probíhají úpravy 
zadní části obecního hostince u KD. 
V těchto prostorách bude umístěna 
klubovna s možností kondičního 
posilování, dále zde budou upraveny 
sklady kulis a kostýmů divadelního 
spolku Kadet a zároveň proběhne 
úprava skladů pohostinství a sociálního 
zařízení pro personál. 
 
Upozornění 
     V dětském koutku na ulici Nová byla 
demontována houpačka z důvodu 
špatného technického stavu. Byl 
objednán nový houpací Baby komplet, 
který bude určen dětem ve věku 3- 6 let, 
osazen by měl být v průběhu září. 
 
Poděkování 
     OÚ děkuje p. Romanu Střílkovi a 
p. Liboru Krůzovi za bezplatně 
provedené stavební práce na lezecké 
stěně v prostorách dětského hřiště. 
Poděkování si zaslouží také všichni 
rodiče dětí ZŠ a MŠ, kteří se na 
vybudování dětského hřiště podíleli. 
 
Dotace ČOV 
     Žádost o dotace z Operačního fondu 
životního prostředí na ČOV a 
rekonstrukci kanalizace, která byla 
podaná v dubnu, byla Státním fondem 
životního prostředí akceptována, splňuje 
tedy všechny podmínky výzvy o dotace. 
Nyní bude tato žádost  
bodově hodnocena na základě 
ekonomických a ekologických ukazatelů 
a technické úrovně řešení, během 
příštího měsíce bychom měli znát 
rozhodnutí SFŽP, jestli nám bude 
dotace přidělena. 

 
Školka nebo tělocvična? 
     Jak jsem již zmínil v úvodníku, 
možnost přijetí nových dětí do mateřské 
školy není v současné době tak 
jednoduchá záležitost, jak by se na první 
pohled mohlo zdát. Již nyní nemůžeme 
z důvodu omezené prostorové kapacity 
třídy, která je daná normou a má 
hodnotu  4 m2 podlahové plochy na dítě, 
některé zájemce přijmout.  Situace 

v blízké budoucnosti bude 
pravděpodobně ještě daleko horší. 
Výstavba rodinných domů, kterou 
zastupitelstvo obce významně 
podporuje a je její prioritou, přináší 
samozřejmě také spoustu povinností 
v různých oblastech. Jednou z nich je 
také zajištění provozu školy a školky pro 
všechny naše děti. Stavební dispozice 
mateřské školy jsou omezené, a je proto 
nutno situaci řešit rozšířením herny do 
dalších prostor. Plochu asi 12m2 lze 
získat vybouráním příčky a rozšířením 
prostory sousední kanceláře, ale 
protože ani takto nově vzniklý prostor 
nedovolí stav dětí navýšit, připadá mi 
jako nejvhodnější provést radikální 
změnu stavebního členění, která může 
vyřešit několik problémů najednou. 
Touto změnou je rozšíření MŠ do 
prostor současné tělocvičny, která se 
školkou sousedí a je zde možnost 
z důvodu větší výšky stropu místnosti 
provést např. vertikální členění herny na 
různá oddělení a tím ještě zvýšit 
atraktivitu i užitnou plochu školky. 
S tímto krokem ale logicky souvisí 
výstavba nové tělocvičny, která by tu 
stávající, sloužící společně mateřské i 
základní škole, nahradila. Již dříve byla 
výstavba tělocvičny, nebo chcete-li 
sportovní haly avizována  v souvislosti 
s možností získání finančních 
prostředků pro tuto stavbu z fondů EU. 
Rád bych také některé informace 
z minulých měsíců, které se objevily na 
veřejnosti a byly neúplné nebo nejasné, 
uvedl na pravou míru. 
 
1. Dotace pro stavbu z fondů EU je 

v případě nekomerčního využití až do 
výše 92,5%, tzn. pro uvažovanou 
stavbu 10mil. Kč ( 6mil. Kč vlastní 
hala, 4 mil. Kč sociální zázemí) by 
měly být prostředky obce ve výši asi  
1 mil. Kč. 

2. Plánovaná hala se svými rozměry řadí 
k nejmenším stavbám, které jsou pro 
tyto účely vhodné, tj. půdorys 18x 36m 
až 20x40m, výšky 9m, což odpovídá 
svými rozměry běžnému tenisovému 
kurtu. 

3. Navrhovaná hala je obloukového 
profilu. Vlastní skelet je profilový 
plechový barevný výlisek, štítové 

strany a sociální zázemí jsou zděné. 
Její umístění se předpokládá na místě 
venkovního dětského hřiště MŠ, které 
by bylo pochopitelně přeloženo na jiné 
místo u školy,  čelní kratší štítovou 
stranou ke komunikaci. Delší strana by 
byla od lokality výstavby rodinných 
domů Tálky oddělená stromy a 
estetický vjem okolní krajiny  tedy 
nebude narušen. Zadní část stavby 
svým umístěním v zářezu terénu také 
celou výšku stavby opticky sníží. 

4. Stavba se řadí k tzv. tichým halám 
s maximální zvukovou izolací, hluk 
zvenčí tedy neproniká dovnitř a 
naopak. Není zde nutná klimatizace, 
k výměně vzduchu postačí běžné 
ventilátory umístěné v zadní štítové 
straně. 

5. Náklady na energie se v podobných 
halách pohybují kolem 80 tis. Kč. 

6. V případě nekomerčního využívání 
není nutný správce, provoz tělocvičny 
by mohl být ve stejném režimu jako 
doposud. 

 
     Výhody a možnost využití, které tato 
stavba občanům obce (nejen dětem, 
aktivním sportovcům a organizacím) 
přinese, si jistě většina z nás dokáže 
představit a jsou nesporné, stejně tak 
jako získání finančních prostředků a 
navýšení majetku obce z fondů EU, 
které po r. 2013, kdy strukturální fondy 
končí, již pravděpodobně získat 
nepůjde. 
     Jako objektivní nevýhoda tohoto 
řešení je to, že pro nejbližší období má 
vedení obce připraveny další projekty 
poměrně finančně náročné a záleží tedy 
na celkovém sladění všech akcí tak, aby 
mohly být úspěšně realizovány. Také 
reakce obyvatel nejbližších rodinných 
domků v lokalitě Tálky, jak bylo 
představeno v minulém zpravodaji, 
nejsou vstřícné, stejně jako názor, že 
budova nebude plně využita. Všechny 
tyto okolnosti zastupitelstvo obce na 
svých dalších zasedáních samozřejmě 
zváží tak, aby v následujícím období 
byla tato problematika vyřešena dle 
momentálních možností obce.   
 

Usnesení
ze zasedání zastupitelstva obce STAROVIČKY, konaného 
dne 4. července 2008 v zasedací místnosti obecního úřadu ve 
Starovičkách. 
Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 
1. Zapisovatele a ověřovatele zápisu. 
Zastupitelstvo obce schvaluje: 
1. Zápis a usnesení z minulého zasedání. 
2. Výjimku v počtu žáků ZŠ ve školním roce 2008/2009 na 

20 a schvaluje částku 61 000,- Kč na platy zaměstnanců 
ZŠ do prosince 2008. 

3. Záměr prodeje pozemků p.č. 705 a 706. 
4. Prodej pozemku p.č. 76/8 o výměře 27 m2  a 76/ 9 o 

výměře 27 m2 na stavbu garáže u Luže. 
5. Převod vodovodních řadů v celkové délce 352,55m do 

majetku VaK. 
6. Vzor nájemní smlouvy na pozemky v lokalitě Slaměnka  

 

na rekultivaci skládky, nájemné ve výši 1,- Kč/rok. 
7. Záměr prodeje pozemků p.č. 181, 183 a 185. 
8. Smlouvu na recyklaci stavební suti s f. Donné. 
9. Dotaci ve výši 65 000,- Kč a smlouvu TJ Starovičky na 

oplocení tenisového hřiště. 
10. Pořízení změny č. 3 ÚPSÚ Starovičky. 
11. Navýšení výsledné ceny za projektovou dokumentaci na 

výstavbu IS – Tálky 3 o 11 900,- Kč. 
12. Smlouvu o dílo s f. Mikulica na zateplení ZŠ. 
13. Smlouvu o dílo s f. Mikulica na protipovodňové opatření u 

Luže. 
14. Provozní řád na dětské hřiště. 
Zastupitelstvo obce neschvaluje: 
1. Pronájem pozemku p.č. 111/2. 
 
              Pavel Šafařík                 Vladimír Drbola 
              místostarosta                        starosta                   (HK) 
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Svoz odpadu 
 
Září    Pondělí    8.9.2008 
           Pondělí   22.9.2008 
  
Říjen  Pondělí      6.10.2008 
           Pondělí    20.10.2008 
 
Významné dny 
 
Září     28.9.  - Den české státnosti 
Říjen   28.10. - Den vzniku samostatného  
            československého státu (1918) 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Pranostiky  
 
Srpen 
Jan Vavřinec zavaří, Bartoloměj zasmaží, 
tak se podzimek daří.  
Půlnoční větry v srpnu přinášejí stálé počasí. 
Když v srpnu moc hřímá, bude na sníh bohatá zima. 
Teplé a suché léto přivádí za sebou mírný podzimek, 
tuhou zimu a nejlepší víno. 
 
Září 
Panny Marie narození, vlaštoviček rozloučení- 
Pěkné růže v zahradách věstí pěkný podzimek  
a pozdní zimu. 
Na svatého Václava českého bývá zase vína nového.  
O svatém Jeronýmu připravuj se už na zimu. 
 
Oznámení 

  
Dne 8.8.2008 byli oddáni  

slečna Petra Korábová  a pan Mojmír Očenášek  
Starovičky 75 

 
Dne 30.8.2008 budou oddáni 

slečna Gabriela Mazůrková a pan Kamil Prchal 
Starovičky 260 

 

Blahopřejeme rodičům  
 
Pavlovi a Simoně Veselým                                                                        Nejkrásnější ze všech dárků dává život do kočárků. 
bytem Starovičky 252                                                                            V jednom z nich teď  tiše dýchá Vaše štěstí, Vaše pýcha ...   
k narození dcerky Lucinky Veselé,                                         
která se narodila dne 25.7.2008.                    
                                                                                                                    Blahopřejeme k narození děťátka. 

Společenská kronika 
 
v měsíci červenci oslavili významné životní jubilem:                                   Štěstí je prý jako motýl,  
                                                                                                                      nemůžete mu poručit,  
pan Bohuslav Strouhal – 50. narozeniny                                                    ulétne Vám, když jej chytáte, 
                                                                                                                      rozhodne se usadit, 
pan Josef Šafařík – 70. narozeniny                                                           když to nejmíň čekáte. 
                                                                                                                      Dnes, když slavíte,  
paní Jaroslava Kadrnková – 80. narozeniny                                               buďte v pohodě 
                                                                                                                      a zastavte se na chvilku.  
pan Václav Poláček – 93. narozeniny                                                          Přejeme Vám šťastné roky 
                                                                                                                      plné krásných motýlků. 
v měsíci srpnu oslavili významné životní jubileum: 
 
pan Ladislav Popovský – 50. narozeniny                     
 
paní Milena Panicová – 60. narozeniny 
 
pan Oldřich Kadrnka – 60. narozeniny 
 
pan Jaroslav Kyncl – 60. narozeniny  
 

Pozvánka 
 

Stárci a stárky ze Staroviček Vás zvou na tradiční krojované hody a hodky, které 
se uskuteční 4., 5. a 11. října. 

K tanci a poslechu Vám v sobotu zahraje DH Sokolka, v neděli DH Tůfaranka a na 
hodky DH Lácaranka. 

Všichni jste srdečně zváni. 
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Názory a komentáře 
 
Oheň                                                                                                                                                                                                                                                        
     Nedělní poledne 3.8.2008 vypukl požár v prostoru 
vedle Podkovy těsně za Štinkavkou. Požár vznikl patrně na 
základě nezodpovědného chování dosud nezjištěné osoby. 
Začal hořet domovní komunální odpad dovezený zřejmě za 
účelem bezplatné likvidace. Byly objeveny zbytky domovního 
odpadu, plechovky od barev, ředidel a použité plastové obaly. 
Díky větru, který vál směrem do obce, vznikl poměrně 
rozsáhlý požár přilehlého posečeného pole po obilovinách. 
Tento se šířil velice rychle. Předseda místního družstva 
p.Ovísek zavolal policii ČR a předtím ještě hasiče. 
Hasičského zásahu se zúčastnili se svojí technikou 
dobrovolní hasiči z Velkých Pavlovic, Rakvic a Horních 
Bojanovic. A dále hašení prováděl také profesionální sbor 

hasičů z Hustopečí. Zhruba během jedné hodiny se podařilo 
požár lokalizovat. Hrozilo velké nebezpečí přeskočení požáru 
na vedlejší pole s dosud nesklizenou olejninou. V souvislosti s 
tím by mohlo dojít k ohrožení místního zemědělského 
družstva. Požár byl nadále sledován hasiči a ihned po hašení 
byl povolán traktorista s technikou pro přeorání pole tak, aby 
nemohlo dojít   k opětovnému rozhoření požáru. Hasiči, kteří 
se zúčastnili tohoto zásahu předvedli, že jsou výborně 
připraveni.                                                                            (JP)

hasiči z Velkých Pavlovic                                                             
rozorání pole po požáru
 
Malé nahlédnutí ke Kadetům 
     Vážení občané, chtěla bych vás 
krátce seznámit s některými změnami 
a s využitím dotace z minulých let, 
poskytnuté našemu divadelnímu 
spolku. Jak již víte z předešlých čísel 
Starovičského zpravodaje, počátkem 
dubna tohoto roku jsme začali zkoušet 
novou hru „Treperendy“, jejiž premiéra 
se uskutečnila 21.června. V této hře 
došlo k režijním změnám, přičemž se 
využila dotace 20 000,-Kč, kterou jsme 
obdrželi od OÚ v roce 2006, tak jako 
ostatní složky (myslivci, TJ …..) a dosud 
jsme z ní nečerpali. Za tuto, zatím pro 
nás největší finanční pomoc, jsme 
konečně pořídili ozvučení našeho 
divadla, které jsme doposud prováděli  z  
                    

 
vlastních zdrojů a prostřednictvím  hud. 
doprovodu Roberta Zemana na 
akordeon.  Dále jsme měli vždy velké 
problémy s osvětlením scény. Stávající 
elektrické rozvody neumožňovaly plné 
osvětlení. Proto jsme požádali o 
spolupráci pana Oldřicha Kadrnku, který 
nám ochotně vyšel vstříc a za finanční 
pomoci OÚ – na materiál, zhotovil 
funkční, spolehlivé a snadno ovladatelné 
osvětlení. Vše včetně instalace provedl 
zcela zdarma, za což mu patří náš veliký 
dík. Toto osvětlení bude sloužit nejen 
Kadetům, ale každé složce nebo škole, 
která ho bude při vystoupení nebo jiné 
akci pořádané v kulturním domě 
potřebovat. Jako obsluha osvětlení a 
zvuku (hudby) se nám při představení  
 

 
skvěle osvědčil Libor Krůza a Vladimír 
Drbola ml. jako pomocník při zpracování 
propagačních materiálů. Také naši noví, 
mladí ochotníci se touto, pro ně první 
hrou, dobře uvedli. Těší nás, že se 
můžeme chlubit všemi věkovými 
kategoriemi herců a že se snad mezi 
námi dobře cítila i ta nejmladší – Šárka 
Hovězáková. Je to dobrá vyhlídka, že 
snad Kadet v dohledné době nezanikne.  
     Chtěla bych poděkovat jménem 
všech ochotníků Obecnímu úřadu, 
především panu starostovi Vladimíru 
Drbolovi a Hance Kapustové, za pomoc 
a ochotu, kterou věnují našemu 
divadelnímu spolku.    
                                        Anna Haluzová 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
v  zákulisí                                                                                                při generálce    
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Poutníci ze Staroviček u Panny Marie Žarošické 
 

Čas léta se naplnil a po roce opět 
přichází Zlatá sobota – vrchol žarošických 
poutí. Začínajících, jak lze vyčíst ze žarošické 
poutní knihy, zkraje května příchodem 
poutníků z Velešovic u Slavkova a končících 
v hlubokém podzimu posledním procesím 
poutníků z Mutěnic. Těsně před svatodušními 
svátky se přicházejí poklonit Panně Marii 
Žarošické, mimo jiné, i poutníci z nedalekého 
Zaječí, o svatodušních svátcích poutníci 
z Velkých Pavlovic, o svátku Nanebevzetí 
Panny Marie poutníci ze sousedních 
Hustopečí. Na Zlatou sobotu (tj. sobota po 
svátku Narození P. Marie – 8. 9. – letos 13. 
září) pak od nepaměti přicházejí k Matce Boží 
Žarošické upřít své mnohdy zaslzené oči a 
vroucně prosit o její ochranu a a přímluvu i 
poutníci ze Staroviček. Zlatá sobota je jakousi 
branou podzimu – po Velehradě nejznámější 
moravská pouť, která je se svými krásnými 
mariánskými sochami, barokními mariánskými 
písněmi výrazem hluboké úcty mariánské a 
zároveň přehlídkou krásy krojů a bohatého 
folklóru v nejširším slova smyslu. I když dnes 
už starovičtí poutníci nepřicházejí do 
vzdálených Žarošic pěšky a nejsou noclehem 
v mnoha žarošických domácnostech, tradice 
této pouti je ve Starovičkách stále živá. Jak to 
tedy bylo kdysi a jak je tomu dnes? 

Vycházelo se v sobotu ráno po mši 
svaté a to ještě i v dobách, než se stala 
nedílnou součástí poutě starovičská socha 
Panny Marie Sedmibolestné pocházející 
z roku 1893. Během roku měla své místo na 
malém oltáříku v dnes již neexistující kapli za 
Starovičkami, odkud byla v roce 1967 dodnes 
neznámým pachatelem ukradena. Kaple byla 
krátce nato v důsledku rekonstrukce silnice 
zbourána a pokus o vybudování nové skončil 
nezdarem. Sochu i kapli nechala jako výraz 
díků zhotovit v již zmíněném roce 1893 rodina 
Veselých ze Staroviček. 
     Slavnostně nastrojená socha Panny Marie 
Sedmibolestné se v krojovaném průvodu nesla 
k tzv. loučení ke křížku pod Novými horami. 
Sem ji vyprovázeli i věřící účastní mše svaté, 
kteří do Žarošic nešli. Po rozlučkovém rituálu 
se krojovaní převlékli, socha, kroje, děti a staří 
lidé zaujali svá místa na vozech a dlouhá 
cesta na žarošickou pouť začala. Procesí vedl 
a celé putování organizoval, jak kdysi 
vzpomínala na Zlatou sobotu stařenka Ludmila 
Sojková v diplomové práci Zdenky Prátové – 
Valihrachové „Nářeční promluvy Ludmily 
Sojkové ze Staroviček“, UJEP Brno 1971, 
starší bratr či předříkávač zvaný „celfotr“. 
Cestou se poutníci modlili růženec a zpívali 
známé mariánské písně – např. O Matko Páně 
přesvatá, Nastokrát buď pozdravena ó Matičko 
Žarošská či Tisíckrát pozdravujeme Tebe. 
Někdy se k procesí připojili poutníci ze Šakvic, 
jindy organizovali Šakvičtí své procesí sami. 
Šlo se polními cestami, chodníčky i přes již 
sklizená pole se zastávkami u křížů, Božích 
muk či u kostelů přes Velké Pavlovice, 
Bořetice, kde byla u kostela první zastávka 
k odpočinku spojená s krátkou modlitbou, dále 
přes Kobylí, Brumovice, poslední zastávka 
byla už od Žarošic v nedalekých 
Násedlovicích. Procesí tvořily převážně ženy 
středního věku, mladá děvčata – družičky, 
mužů a chlapců nesoucích křížek a korouhve 
bylo méně. V uzlíčcích si nesli chléb a vodu, 
cestou se osvěžovali duranciemi a kadlátkami 
ze stromů, kudy právě procházeli. Před 
Žarošicemi se procesí zastavilo, opět se 
slavnostně nastrojila socha, do bílého se 
převlékly družičky nesoucí pak v procesí bílé a 
modré pantle jako součást slavnostního 

oblečení Panny Marie Sedmibolestné a takto 
vstoupili na půdu Žarošic. Přivítaly je žarošické 
zvony, naproti přicházíval žarošický farář či 
kaplan. Absolvovali tzv. úvod u oltáře (dnes se 
koná před otevřenými dveřmi žarošického 
kostela „barokní poklona“) a pak se účastnili 
celé pouťové ceremonie – celodenních, 
večerních i nočních mší a modliteb v kostele 
(od roku 1967 i na nově upraveném 
prostranství za kostelem), večerního kázání a 
především pak slavnostního večerního 
krojovaného průvodu Žarošicemi s osvícenými 
sochami jednotlivých dědin z Moravy, Slezska, 
Čech i ze Slovenska účastných na Zlaté 
sobotě. V čele průvodu je vždy nesena Panna 
Maria Žarošická s hudebním doprovodem 
zpěvu staré barokní mariánské písně Salve 
Regina. Brněnský biskup jdoucí před sochou 
žarošické Madony žehná početnému špalíru 
přihlížejících. Dnes čítá průvod až na 40 
mariánských soch. Samozřejmá byla u 
starovičských poutníků i sv. zpověď a sv. 
přijímání. Nocleh byl prostý – v žarošických 
domácnostech na podlaze v kuchyni na režné 
slámě, na mlatě či na půdě. Část poutníků 
trávila noc při modlitbách v kostele. Starovičáci 
nejčastěji nocovali i se spojenou péčí o koně 
ve velkém domě uprostřed dědiny č.p. 82 – 
v domě zemského a později říšského poslance 
za agrární stranu, člena pozdějšího Národního 
shromáždění, přední osobnosti Slovácka 
Rudolfa Malíka či v domku učitele Kocmana 
též působícího i ve Starovičkách. Žarošáci  byli 
vyhlášeni svou pouťovou „lukšovou polévkou“, 
která se na posilnění unavených poutníků na 
Zlaté sobotě prodávala a jistě přišla vhod i 
starovičským poutníkům, zrovna tak jako 
vyhlášené „kvašáky“.  
     Přes noc byla socha uložena na žarošické 
faře. V neděli ráno se poutníci zúčastnili ještě 
bohoslužby a „po hrubé“ se se Žarošickou 
Pannou Marií rozloučili. Starovičská Panna 
Maria Sedmibolestná byla po celou dobu 
odchodu poutníků na kraj Žarošic, jako výraz 
rozloučení, obrácena tváří k žarošickému 
kostelu a za zpěvu mariánských písní poutníci 
ze Žarošic odcházeli. Předtím si zejména 
mladší poutníci užili kolotočů, houpaček či 
cirkusu s opravdovým medvědem, nakoupili 
upomínky na žarošickou Zlatou sobotu – svaté 
obrázky s P. Marií Žarošickou, růžence, řetízky 
na krk, ale i perníková srdce pro své nejbližší, 
stárky pro svého stárka, turecký med či 
cukrkandl. Nazpět do Staroviček se šlo stejnou 
cestou. Pod Novými horami u křížku se socha 
a družičky opět nastrojily a došlo k tzv. 
přivítání. Ti, kteří na pouti v Žarošicích nebyli, 
přišli poutníkům naproti. Zde se obyčejně 
rozdaly i dárky z poutě, na něž čekaly zejména 
děti. Procesí opět zamířilo ke kostelu a po 
krátké pobožnosti byla socha ještě týž den 
uložena na své místo v kapličce. Starovičtí 
poutníci sdělivší P. Marii Žarošické své prosby, 
posílení její blízkostí a ještě i její přímluvou žili 
dál během roku svůj bohabojný život a ještě o 
„póti do Žarošic“ dlouho vyprávěli. 

I dnes žarošická Zlatá sobota 
poutníky stále přitahuje a v tyto dny připutuje 
do Žarošic o tisícovce obyvatel na 30000 
poutníků – mezi nimi stále i „Štarvičáci“. 
V současnosti organizuje jak Zlatou sobotu, 
tak i od roku 1997 zavedené Fatimské dny či 
tzv. „13“ (dle toho, kdy se od května do října 
vždy 13. v měsíci v roce 1917 zjevovala P. 
Maria), obojí k uctění Panny Marie, 
hustopečská farnost. Obojího se poutníci ze 
Staroviček spolu s poutníky z Uherčic, Starovic 
a Hustopečí účastní. 

Zdaleka ne všichni poutníci 
přicházející do Žarošic, dědiny na rozhraní 
národopisných oblastí Hané a Slovácka, vědí, 
že původním poutním místem nebyl až do 80. 
let 18. století farní žarošický kostel, ale zhruba 
3 km od Žarošic stojící chrám Nanebevzetí P. 
Marie v nynější osadě Silničné. Ten svým 
významem zastiňoval farní žarošický kostel sv. 
Anny. Historie tohoto zprvu malého kostelíka 
poblíž Žarošic je tak stará, že se nevylučuje 
jeho velkomoravský původ a misijní činnost 
Cyrila a Metoděje v těchto místech. 
Historikové předpokládají, že věhlas malého 
poutního kostelíka na dnešní Silničné byl 
znám i české královně Elišce Rejčce, která 
jako vdova po českém králi Václavu II. se 
usadila na Starém Brně, kde je také ve zdejší 
bazilice pohřbena. Ta pro nově jí založený 
starobrněnský cisterciácký klášter Žarošice 
koupila. V klášteře kvetlo výtvarné umění a 
zde s největší pravděpodobností byla 
zhotovena i socha P. Marie Žarošické, která 
pak byla darována poutnímu kostelíku zřejmě 
samotnou královnou Eliškou Rejčkou. Nám 
neznámý autor vyřezal z jediného kusu dřeva 
sochu Madony měřící 140 cm, držící v levé 
ruce Ježíška. Socha s neobyčejně krásným, 
vážným a jemným výrazem tváře je „výtvarně 
oblečena“ po vzoru francouzských královen a 
šlechtičen – právě toto její „oblečení“ datuje 
dobu jejího vzniku, tj. 1. polovinu 14. st., mezi 
roky 1325 – 1350. Po těchto letech byly 
Madony s Ježíškem zhotovovány výtvarně 
jinak. Barokní pozlacené korunky na hlavě P. 
Marie a Ježíška byly zhruba o 300 let mladší, 
pocházely z konce 17. st. Původní gotická 
socha byla prostovlasá. Jedná se o vzácný 
historický unikát ve stáří kolem 650 let. 
Originál této vzácné sochy je dnes opět, 
bezpečnostně dokonale zajištěný, umístěn na 
hlavním oltáři žarošického poutního a farního 
kostela. Ještě před nedávnem byl během roku 
uložen na bezpečném místě mimo kostel a na 
oltáři byla kopie. Originál mohla věřící 
veřejnost spatřit pouze o Zlaté sobotě. Na 
pouťovém prostranství za kostelem je po dobu 
pouťových bohoslužeb instalována kopie, 
která dříve stávala na hlavním oltáři.  

Žarošický farní a poutní kostel sv. Anny 
   
Hlavní oltář žarošického kostela 
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K velkému rozmachu poutí dochází 
zejména v 17. století, kdy sílí mariánský kult. 
Značný příliv poutníků přicházejících k P. 
Marii Žarošické si vynutil vybudování na 
tehdejší poměry velké rezidence. Architektem 
a stavitelem byl brněnský Moric Grimm. 
Osada Silničná tehdy ještě neexistovala. 
V blízkosti rezidence stálo roztroušeně 9 
chalup, v nichž žili lidé střežící rezidenci s již 
větším poutním kostelem. Ti za tuto službu 
byli osvobozeni od roboty. Rozvoj poutí byl 
násilně přerušen josefínskými reformami, 
které, mimo jiné, poutě zakazovaly a 
znamenaly zrušení celé řady klášterů včetně 
cisterciáckého kláštera na Starém Brně, 
jemuž Žarošice a okolí patřily. Do konce 16. 
st. patřily starobrněnskému klášteru i 
Starovičky. Záhy došlo i ke zrušení (1785) a 
následnému rozložení (1796) na místní 
poměry velké barokní rezidence i s poutním 
chrámem. |Z rozebraného stavebního 
materiálu byl pak zčásti postaven žarošický 
kostel v jeho dnešní podobě a panský mlat. 
V souvislosti se zrušením rezidence došlo 
k přenesení vzácné gotické sochy P. Marie a 
tudíž i poutí z míst dnešní Silničné do farního 
kostela sv. Anny v Žarošicích – došlo k tomu 
11. září 1785 večer, což byla vlastně první 
Zlatá sobota v dějinách Žarošic. Kostel ovšem 
brzy nato vyhořel a v roce 1801 byl nahrazen 
dnešním chrámem.  

 
Žarošický poutní kostel s rezidencí z r.1760 
     Už se asi nikdy nepodaří plně objasnit, 
proč byly chrám a rezidence postaveny právě 
zde a proč zde předtím byla umístěna socha 
Panny Marie. Lze důvodně předpokládat, že 
šlo o křesťansky významné místo ještě z doby 

před 14. stoletím. Této hypotéze by napovídal 
i v roce 1994 uskutečněný psychotronický 
výzkum dnes již  nežijicího brněnského a 
evropsky známého psychotronika Karla 
Kožíška. V souvislosti s periodicky se 
opakujícím zájmem o nalezení Metodějova 
hrobu a ve spojitosti s představou o starší 
křesťanské, možná i velkomoravské tradici, o 
tuto lokalitu stoupl zájem. Už Kožíškovo 
zkoumání map, ať už tereziánských či 
současného katastru, signalizovalo, že dnes 
nenápadně vyhlížející a vzhledem k ucelené 
zástavbě jakémukoli archeologickému 
výzkumu nepřístupná Silničná pod zemí 
skrývá něco z bohaté a ne zcela odhalené 
minulosti starobylého poutního místa. Přímo 
na místě pod různě navrstvenou navážkou 
objevil Kožíšek základy rozbořené rezidence, 
jejíž délka (viz. obrázek) byla 60 m. Uvnitř 
rezidence stál větší poutní kostel zasvěcený 
P. Marii o rozměrech 32 x 12 m. Dle intenzity 
vyzařování se podařilo najít i přesné místo 
oltáře. Dnes jen pár lidí ví, kde rezidence 
přesně stála. Nejcennějším výsledkem 
Kožíškova bádání bylo zaznačení hrobu podle 
Kožíška vysoce postaveného duchovního 
z iroskotské christianizační mise z 8. století. 
     I když se zde z výše uvedených důvodů 
nekonal následný archeologický průzkum, a 
nález tudíž nemohl být verifikován, můžeme 
s opatrností konstatovat, že možná na těchto 
základech povstal pozdější věhlas této lokality 
a nabízí se i vysvětlení, proč tu královna 
Eliška Rejčka nechala umístit sochu Panny 
Marie a proč zde začíná sílit mariánská úcta a 
poutní tradice kulminující v době baroka, ale 
stále živá a dnes. 
   Rok 1995 se stal rokem  papežské 
korunovace Milostné sochy Matky Boží 
Žarošické s Ježíškem. Tato korunovace je 
v dějinách Moravy v pořadí čtvrtá – 1732 na 
sv. Kopečku, 1736 v Brně – svatotomská P. 
Maria, 1912 na sv. Hostýně. 21. května 1995 
byly nové zlaté drahocenné koruny posvěceny 
papežem Janem Pavlem II. při setkání 
mládeže na Sv. Kopečku u Olomouce – 
nejprve papež vložil korunku na hlavu 
Ježíška, poté na hlavu Panny Marie. Tato 
jedinečná událost byla pak slavena o Zlaté 
sobotě 9. září 1995 i za účasti poutníků 
z hustopečské farnosti a ze Staroviček.  
 Celá století Stará Matka Boží 

Žarošická, divotvůrkyně Moravská, vyslýchala 
prosby poutníků. Ti se na ni se svými 
prosbami, starostmi a bolestmi obracejí i 
v dnešní době. Panna Maria Žarošická stírá 
slzy smutku a bolesti a vlévá hojivý balzám 
Boží Milosti do duší prosících. Svědčí o tom i 
množství votivních darů, kterými byly kdysi 
pokryty stěny rezidence a je možné je vidět i 
v presbytáři a za oltářem dnešního 
žarošického kostela. Panna Maria i dnes 
dovede vyslyšet prosby a modlitby svých 
ctitelů. Snad záměrně si zvolila Matka Boží 
svůj trůn v kraji tak krásném jako je naše jižní 
Morava. 
     Půjčím si závěrem slova L. Kovala z básně 
Madona Žarošická – „Prosíme Tě, rozjasni 
nad námi svou vlídnou líc – Madono ze 
Žarošic“.  
                    PhDr. Ladislav 
Valihrach 
                    červenec 2008 
. P.Maria Žarošická po papežské korunovaci 

Poznámka: Autor článku často pobývající ve 
Starovičkách je žarošický rodák a velký ctitel 
P. Marie Žarošické. 

      
5.červenec, státní svátek – dokončení 
 
     Po Metodějově smrti nastávají pro 
žáky soluňských bratrů těžké časy. Nový 
papež Štěpán VI. zaujal nepřátelský 
postoj k učení CM, protěžoval Wichinga, 
který se překonával v pronásledování a 
likvidování jejich díla. Metodějův 
nástupce Gorazd byl uvězněn, na 200 
mladších kněží bylo prodáno židovským 
obchodníkům do otroctví. Není jasné, 
zda se to událo se souhlasem a 
vědomím Svatopluka nebo tento za 
přislíbený císařský titul nic neviděl a 
neslyšel. Část žáků vykoupil byzantský 
císař a poslal na misie do Bulharska. 
Byla mezi nima i taková  později slavná 
jména jako Kliment Ochridský, Naum a 
Angelár. V Pereslavi hlavním městě 
Bulharska je založena církevní škola, 
kde se r.893 vytváří podle velké řecké 
abecedy oproti hlaholici jednodušší 
slovanské písmo zvané cyrilice. Nazývá 
se tak, i když apoštol Cyril nebyl jejím 
tvůrcem. Tak po určitou dobu vedle sebe 
existovaly dvě formy slovanské abecedy. 

Cyrilice 
nakonec 

díky své 
jednoduc

hosti 
převládal
a a 

rozšířila 
se pak 
do slova

nských 
zemí s 
pravosla

vným 
nábožen
stvím.  

    Ve 
starém Rusku se typ cyrilice začal 
nazývat azbukou. Žáci Metodějovi tak 
v novém prostředí pokračovali v díle 
soluňských bratrů, kteří i když sami 
nebyli Slovany, pro Slovany mnoho 
učinili a pomohli jim se zařadit mezi 
kulturní národy Evropy. Vznik knižní 

vzdělanosti na Moravě tak umožnil 
existenci národních kultur jednotlivých 
slovanských národů. Další politický vývoj 
na Moravě je už jiný příběh.          Přesun 
mocenského střediska do Čech vede k 
potlačování cyrilometodějského kultu a 
jeho nahrazením kultem 
svatováclavským a to ve všech zemích.    
     Staroslověnština se ještě krátkou 
dobu pěstuje po r.1030 v klášteře na 
Sázavě za opata Prokopa a ve 14.století 
v klášteře na Slovanech zvaném 
Emauzy za Karla IV. Celý neujasněný 
až nepřátelský vztah k činnosti CM, 
zvláště po r.1054 vede k tomu, že k 
jejich svatořečení dojde až v roce 1880, 
r.1981 jsou Cyril a Method spolu s 
Benediktem prohlášeni za patrony 
Evropy. 
     Na základě děl Bílého, Boráka, 
Havlíka, Merty, Nového, Třeštíka 
a Zástěry zpracoval a za nedostatky 
se omlouvá                          Josef Šafařík 
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Seriál pro chovatele 
 
Vážení chovatelé, 
     dlužím Vám omluvu a druhou část 
minulého příspěvku, která se do tisku 
nedostala vlivem nedokonalosti mé na 
straně jedné a chybě v počítačovém 
přenosu dat na straně druhé. Buď jak 
buď, dnes to určitě napravím. Jen 
připomínám, že minulý článek končil 
péčí o srst a kůži, dnes budeme 
pokračovat péčí o uši, drápy, zuby a 
zmíníme se i o očích.  
     Péče o uši spočívá v udržování 
čistoty zevního zvukovodu, k čemuž 
pomáhá i aplikace tzv. čistících kapek. 
Dále je třeba ušní otvor zbavovat 
chloupků pravidelným a jemným 
vytrháváním, nikoliv však stříháním. 
Při stříhání totiž napadají chloupky 
dovnitř zvukovodu, zde působí 
nepříznivě jako cizí těleso a mohou 
vyvolat až zánět středního ucha. Na 
chloupcích ulpívá prach a nečistoty a 
ty jsou nositeli mikrobů, plísní, roztočů 
a kvasinek, což všechno jsou původci 
onemocnění uší. Onemocnění kůže 
boltce a zevního zvukovodu zaujímá 10-
20% všech veterinárně ošetřených psů. 
Chovatel je upozorněn na toto 
onemocnění tím, že pes třepe hlavou, 
tře si postižené ucho, občas naříká a 
často je cítit i zápach. Záněty můžeme 
rozlišovat podle původu i stupně 

postižení. Téměř vždy je nutné odborné 
vyšetření a ošetření tohoto onemocnění. 
Hnisavé procesy pak mohou být 
přenosné na člověka.  
      Drápy psa je třeba udržovat krátké, 
protože přerostlé působí psovi potíže při 
chůzi nebo běhu a posléze se i 
deformují, rostou křivě a mohou psa 

velmi nepříjemně zraňovat. Při krácení 
drápu odstraňujeme jen narůstající 
rohovinu, nesmíme zasáhnout škáru, 
která je silně prokrvena. Poraníme-li ji, je 
to pro psa bolestivé a dráp krvácí. 
Stejně tak je nutno zastřihávat 
přerůstající srst mezi polštářky na 
tlapkách, protože ta pak způsobuje 

různé otlaky a následně potíže při 
pohybu pro bolestivost.  
     K celkové péči patří samozřejmě také 
péče o zuby. Kontrole zubů a dásní 
byste se měli věnovat jednou týdně a 
svou pozornost byste měli zaměřit na 
výskyt zubního kamene. Jeho výskyt je 
provázen zápachem z dutiny ústní psa. 

Způsobuje zánět dásní s uvolňováním 
zubu ze zubního lůžka a jeho 
následnou ztrátu. Tomuto lze předejít 
pravidelným odstraňováním zubního 
kamene ultrazvukem ve veterinární 
ordinaci.  
     O oči pečujeme tak, že jemně 
umyjeme kůži v okolí očí smotkem 
vlhké vaty. Pro každé oko použijeme 
nový kousek vaty. Při výtoku z oka 
nebo jeho zánětu je pravděpodobně 
nutný veterinární zákrok.  
     Celkovou péči o psa usnadňuje a 
umožňuje chovatelům široká a pestrá 
nabídka různých pomůcek a nástrojů 
ve specializovaných obchodech s 

chovatelskými potřebami. Naleznete zde 
vše od kartáčů a hřebenů na srst, až po 
potřeby pro čištění zubů. Tímto dnešní 
část končí a těším se s Vámi na 
shledanou příště.  
                                                                                                             
                               MVDr. Jiří Svobodný

 
LADY STARS - Mistryně české republiky 
 
  Historického úspěchu dosáhly 
mažoretky LADY STARS HUSTOPEČE 
na víkendovém Mistrovství ČR 
v mažoretkovém sportu federace 
NBTA v PODĚBRADECH.  
     
 V soutěži POM-POM předvedly 
v zaplněné lázeňské kolonádě, zdařilou 
sestavu a zaslouženě se staly 
mistryněmi České republiky pro rok 
2008. Pro hustopečské LADY STARS je 
tento výsledek o to cennější, že 
znamená i nominaci na Mistrovství světa 
této federace v BELGII. Holky zažily 
opravdu náročný víkend. Souběžně se 
šampionátem NBTA probíhalo totiž i 
republikové finále federace IMA ve 
Vyškově, kterého se rovněž         
zúčastnily.  Zde se umístnily na krásném  
5. místě s náčiním pom-pom a 10.místě 
s náčiním baton (hůlka). 
 
     Jako přípravu pro finále Mistrovství 
ČR si zvolily týdenní soustředění 
v italském městečku  Cessenatico, kde 
děvčata trénovala dvakrát denně, ale 
měla i volný program u moře. Kromě 
toho dvakrát vystupovala v tomto 
turistickém centru, kde se setkala 
s obrovským ohlasem místních obyvatel i 
turistů z celé Evropy. Naši obec 
reprezentovala Eliška Vrbová, Dorotka 
Pleskačová a Šárka Cigánková. Závodily 

ve skupině kadetky ve věku 7.až 12.let. 
Do kroužku, který je pod záštitou Centra 
volného času Pavučina chodí již 
2.rokem. Trenérkami jsou Věra a  Míša 
Komoňovy. Od září trénují dvakrát týdně 
a před soutěžní sezónou jsou to i celé 
víkendy strávené tvrdou dřinou. 
                                                                                                                             
     Pokud jsme Vás zaujaly, navštivte 
internetové stránky 
w.w.w.ladystars.volny-cas.cz. Velký dík 

si zaslouží Obecní úřad Starovičky 
s panem starostou za propůjčení 
kulturního domu, kde jsme také hodně 
trénovaly a také ředitel školy, který 
toleroval zameškané vyučovací hodiny. 
Už po prázdninách začnou nacvičovat 
nové sestavy na další sezónu. Držme jim 
proto palce, ať se příští sezóna vydaří 
aspoň tak dobře jako ta letošní.       
                                                                                                  
maminky mažoretek 
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Náskok díky technice… 
 
     V minulých dnech mi byla dána příležitost, díky 
společnosti GOON s.r.o., týden testovat zcela nový, 
ještě nepoužitý závodní handbike od špičkového 
německého výrobce těchto strojů. První seznámení 
s tímto handbikem proběhlo v sídle společnosti ve 
Frenštátu pod Radhoštěm. Hned po prvních pár 
kilometrech kopcovitého terénu Beskyd jsem cítil velkou 
změnu. Najednou se mi šlapalo opravdu lehce a bez 
nějakého zadýchání jsem absolvoval první 
seznamovací trénink.  
     Další velké překvapení se ukázalo při prvním tréninku 
v domácím prostředí. Na mé měřené trati Starovičky – Zaječí 
– Šakvice  a zpět jsem dosáhl zatím mého nejlepšího 
tréninkového času 30 min. a 52 vteřin. Na starém kole jsem 
jezdil průměrné časy 35 minut. 
     Po takovém zlepšení jsem se rozhodl vzít toto kolo sebou 
na víkendový závod Českého poháru Handbike 08, který se 
konal v Novém Městě nad Metují. Na závodníky zde čekala 
1200 metrů dlouhá trať s krátkým, ale zato prudkým 
stoupáním do cílového průjezdu venkovním stadionem, kde se 
jelo po umělém povrchu na běžecké dráze. Naplánováno bylo 
15 okruhů. Ihned po startu jsem se snažil držet za vedoucími 
závodníky, což se mi úspěšně dařilo až do posledních dvou 
kol, kde mi skupinka poodjela a já projížděl cílem se ztrátou 
 foto:na novém kole při ČPH 08 v Novém Měste nad Metují 

 
200 metrů na tuto vedoucí skupinku a dokončil závod 

celkově na 4. a v mé kategorii C1 na 3. místě. Nicméně se mi 
povedl velice dobrý závod, kde jsem porazil své dlouhodobé 
soupeře předjetím o dva okruhy, což považuji za svůj velký 
náskok díky technice.  
     Další dobrou zprávou je mé stálé průběžné vedení ČPH 08 
v kategorii C1. Do konce poháru jsou ještě dva závody, které 
vše rozhodnou. I když pojedu na svém starém kole, budu se 
snažit udržet ve vedení poháru, který vyvrcholí finálovým 
závodem na brněnském výstavišti v sobotu 30. srpna v11:20 
hod., kdy zde startuje tradiční handbike půl maratón.  
Takže mi držte palce a v dalším čísle se dozvíte jak to 
všechno dopadlo.                                                                (SB)

 

Seriál o třídění a recyklaci odpadů 
 
Třídění plastů 
Spolu se zvýšeným 
výskytem plastových 
materiálů v domovních 
odpadech se zavedl 
sběr a třídění  plastů. 
Třídění plastů je ale 
velmi náročné na 
kvalitu sběru, zejména 
znečištění zbytky 
potravin, oleji a 

mechanickými 
nečistotami může 
recyklaci plastů úplně 
znemožnit. 
 
Kontejnery na plasty 

jsou převážně žluté barvy a patří do nich pouze sešlápnuté a 
čisté láhve od nápojů, nebo kosmetiky, čisté fólie, plastové 
výrobky, kelímky od potravin apod. Sešlapáváním plastových 
láhví, výrazně ušetříte místo v kontejneru, asi 3 x. 
7.  
8. Do kontejnerů rozhodně nepatří plasty znečištěné 
chemikáliemi, oleji, nebo blátem, novodurové trubky, linolea 
a jiné výrobky z PVC. Kontejnery na plasty se většinou 
vyvážejí jednou týdně, přičemž hmotnost plastů v 1100 
litrovém kontejneru je cca 23 Kg. 
Plasty se odvážejí k dotřídění jako celek. Ze směsi plastů se 
na třídící lince vybírají PET láhve, PE fólie a lahvičky, 
případně  pěnový polystyren. 
 
PET láhve se  ručně dotřídí podle barev, slisují do balíků a 
pak následně expedují buď do Silonu Planá nad Lužnicí, kde 
se z nich vyrábějí netkané textilie, vlákna a pásky,  nebo do 
jiných firem, které se zabývají vývozem PETu do Číny, kde 
se z láhví vyrábí totéž. Mezi  technologiemi na zpracování 
PET láhví  se objevují ve světě i některé novinky, například 
výroba nových láhví ze starých. 
 
     
 

Použité fólie se vytřídí podle materiálu a barev a předávají se 
k opětovnému  zpracování na výrobu granulátu pro výrobu 
fólií. Pěnový polystyren se  přidává do betonu při výrobě 
speciálních tvárnic s vysokou izolační schopností. Ostatní 
plasty se mohou dále třídit dle zájmu zpracovatelů, většinou 
se však zbylá směs používá na výrobu zahradního nábytku, 
zámkové dlažby, nebo obrubníků. Někdy se směs plastů 
používá na výrobu tzv. alternativního paliva pro cementárny, 
kde slouží k výrobě cementu. Obecně je recyklace 
vytříděných plastů velmi náročná, zejména na čistotu a proto 
je nezbytně nutné dodržovat správné zásady třídění. 
 
V některých oblastech se třídí pouze PET láhve. 
 
    Je to zejména v místech, kde není k dispozici dostatečné 
třídící zařízení.  PET láhve se totiž dají bez problémů třídit 

ručně na 
zpevněné ploše, 
nebo ve velké 
garáži a lisovat na 
malém lisu. 
   Do kontejnerů 
na PET láhve patří 
pouze sešlápnuté 
a čisté láhve od 
nápojů. Do 
kontejnerů pak 
NEPATŘÍ nádoby 
od kosmetiky, 
nádoby od domácí 
chemie, nádoby 
od olejů, fólie a 
jiné plasty. U láhví 
se nesmí 

dotahovat  
uzávěry, uzavřené 
láhve se nedají 

lisovat do balíků. Postup zpracování je stejný. 
    V naší obci se třídí pouze PET láhve/plasty do nádob s 
horním výsypem o objemu 1100 litrů. Nádob na PET 
láhve/plasty  je v obci celkem 5ks . PET láhve/plasty  lze 
odevzdat i ve sběrném dvoře. Odpad sváží firma Hantály 
a.s.. PET láhve/plasty předává na třídící linku, kde se PET 
láhve/ plasty dále dotřiďují a předávají ke zpracování. 
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TJ Starovičky 
 
     
     V rámci letní přípravy jsme sehráli 
několik přátelských utkání, kde jsme 
předváděli dobrý fotbal, např.  jsme 
uhráli cennou remízu 2:2 na hřišti 
v Přítlukách. Poznali jsme ale i  kvalitu 
mužstva vyšší soutěže Lanžhota, kde 
jsme prohráli 0:5. Do mužstva jsme se 
snažili přivést několik vyhlídnutých posil. 
Bohužel se podařilo dojednat pouze tři 
nové hráče, a to Petra Holáska ze 
Šakvic a Bronislava Hejla s Pavlem 
Procházkou z Velkých Pavlovic.  
     Díky nově vybudovaných závlahám 
jsme začínali novou soutěžní sezonu na 
velice kvalitním hřišti. První domácí 
zápas se Zaječím sledovalo téměř 130 
diváků. Vzhledem k průběhu posledního 
vzájemného utkání se očekával velmi 
vyrovnaný tvrdý souboj. První poločas 

naplnil očekávání. Hrál se téměř 
vyrovnaný zápas, i když s mírnou herní 
převahou hostujícího družstva. Přesto 
první poločas skončil bez branek, pouze 
se dvěma šancemi na obou stranách. 
Do druhého poločasu vstoupili hosté 
s větším odhodláním vstřelit branku, což 
se jim také po naší chybě ve středu 
obrany podařilo. Ve stejném duchu se 
odehrál i zbývající čas druhého 
poločasu. Své vedení hosté zvýšili 
z penalty po neúmyslné ruce našeho 
obránce. Průběh zápasu poznamenalo 
několik vynucených střídání v našem 
mužstvu z důvodu zranění a také 
vyloučení hráče. Ve zbytku utkání jsme 
se již nezmohli na větší odpor a své 
první utkání nové sezony jsme prohráli 
vysoko 0:5. Můžeme jen doufat, že se 

z toho poučíme a v nejbližších utkáních 
začneme znovu předvádět dobrý fotbal 
jako v minulé sezoně. 
 
     Jak už jsme se zmínili v minulém 
vydání – v letošní sezoně bude hrát i B 
mužstvo. Bylo zařazeno do IV.třídy 
skupiny C. První utkání odehráli již 
v sobotu 9.srpna v Horních Bojanovicích 
(vyhověli jsme žádosti o přeložení 
zápasu na sobotu z důvodu konání 
hodů). Na některých našich hráčích bylo 
znát, že dlouho nehráli soutěžní utkání a 
potřebují více času na sehrání. Domácí 
využili svou herní převahu a zaslouženě 
zvítězili 4:1. O jedinou naši branku se 
postaral Marian Sádlík. Domácí zápasy 
bude B mužstvo hrávat v neděli v 10.30 
hod.                                                   (KJ)

Rozlosování soutěže: 
                       III.třída, sk. A     IV.třída, sk. C 
 
1.    10.08. 16.30hod Starovičky – Zaječí  09.08. 10.15hod. H.Bojanovice – Starovičky B 
2.    17.08. 11.15hod. Mor.Žižkov – Starovičky  17.08. 10.30hod. Starovičky B - Kurdějov  
3.    24.08. 16.30hod. Starovičky – Lanžhot B  24.08. 16.30hod. Němčičky – Starovičky B 
4.    31.08. 10.30hod. Novosedly B – Starovičky  31.08. 10.30hod. Starovičky B – Bořetice B 
5.    07.09. 16.30hod. Starovičky – D.Dunajovice  07.09. 16.30hod. Diváky – Starovičky B 
6.    13.09. 16.00hod. Mor.N.Ves B – Starovičky  14.09. 10.30hod. Starovičky B – Hustopeče B 
7.    21.09. 16.00hod. Starovičky – Týnec  21.09.   v o l n o 
8.    28.09. 10.30hod. Bavory B – Starovičky  28.09. 10.30hod. Starovičky - Klobouky 
9.    05.10. 15.30hod. Starovičky – Lednice B  05.10. 13.15hod. Nikolčice B – Starovičky B 
10.  12.10. 15.30hod. Perná – Starovičky  12.10. 10.30hod. Starovičky B – V.Němčice B 
11.  19.10. 15.00hod.  Starovičky – Drnholec  19.10. 15.00hod. V.Hostěrádky – Starovičky B 
12.  26.10. 14.00hod. Pavlov – Starovičky  26.10. 10.30hod. Starovičky B - Kobylí 
13.  02.11. 13.30hod. Starovičky – Tvrdonice B  02.11. 13.30hod. Vrbice – Starovičky B 
  
MS Starovičky 
 
Myslivci soutěžili v rámci okresu   
      Na střelnici Mysliveckého sdružení 
Starovičky „Na Podkově“ se 5.července 
uskutečnil závod 3 členných družstev z 
okresu Břeclav ve střelbě na asfaltové 
terče tzv. lovecké kolo a baterie. 
Zúčastnilo se celkem 11 družstev, 
počasí bylo vynikající, občerstvení 
chutné, pivo vychlazené, ceny mírné, 
obsluha vzorná. Zvítězilo družstvo z 

Hustopečí (Blažek Ota, Beníšek, 
Stehlík), druzí byli myslivci z Velkých 
Pavlovic (Hlávka Jara, Ulica, Krejčiřík), 
třetí střelci z Morkůvek. Naše družstvo 
ve složení Prát Pavel, Krčka Mirek a 
Tomek Martin skončilo osmé, další naše 
družstvo složené z Janoušků Saší a 
Mirka a Luďka Galečky skončilo na 
desátém místě. Následující den 
6.července proběhl na střelnici veřejný 

závod jednotlivců za účasti 36 
závodníků z celého okresu. Zvítězil 
Hradil ze Šakvic, druhý byl Němeček z 
Velkých Hostěrádek a třetí náš Mirek 
Krčka. Naše střelnice pořádáním těchto 
závodů a pochopitelně i svým 
zvelebováním získává vyšší a vyšší 
renomé a zapisuje se do povědomí čím 
dál šírší myslivecké veřejnosti.                                                                                                                                                                
                                             Josef Panic
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Amatérská  fotografická  soutěž 
 
Téma  fotografické soutěže:     Hody  
 
Kulturní komise obce Starovičky vyhlašuje amatérskou fotografickou soutěž na téma: Hody. Soutěž se skládá 
z jednoho fotografického úkolu:    
                                                1. Volná tvorba – soubor 1 až 5 fotografií z prostředí   
                                                                               hod ů a hodovního veselí                                                                               
Soutěž bude mít dvě kategorie:  
 
A) Soutěž klasických zvětšenin i tištěných digitálních fotografií. Hodnocení provede  
odborná porota.  
B) Fotografie zaslané v elektronické podobě budou hodnoceny formou ankety, přímo na internetových stránkách 
obce Starovičky. 
Pokud budete chtít bojovat o umístění v obou kategoriích posílejte fotografie jak klasické  
papírové, tak i v elektronické podobě na níže uvedený email.  
 
Termín soutěže: - začátek                  11. 8. 2008 
                             - uzávěrka soutěže  1. 11. 2008  
 
Odesílání fotografií kategorie A: - fotografie posílejte ve formátu 20 x 30 cm a odvozeniny, 
                                                           fotografie na zadní stran ě označte názvem snímku, 
                                                           jménem autora, zpáte ční adresou, telefonem 
                                                         - fotografie můžete doručit i osobně na Obecní úřad  
                                                           Starovi čky nebo poštou na adresu:  
                                                           Obecní ú řad Starovičky, Hlavní 43, 693 01 
 
Odesílání fotografií kategorie B: - fotografie odesílejte 
                                                           na email: soutez.starovicky@centrum.cz  
                                                         - k fotografii posílejte název a jméno autora,   
                                                           kontaktní údaje 
 
Pravidla: 1. Poplatek za účast v soutěži (pouze kategorie A) jsou poštovní známky v  
                    nominální hodnotě 30 Kč, fotografie doručené bez vložených známek a  
                    zpáteční adresy nebudou po ukončení výstavy vráceny (odeslány) zpět 
                2. Dodržení zadání fotografické soutěže 
                3. Dodržení rozměrů zasílaných fotografií   
                4. Odesláním fotografií do soutěže je dán souhlas s prezentací 
                    Vašich soutěžních fotografií Obecním úřadem Starovičky 
 
Prezentace fotografií: - internetové stránky obce Starovičky 
                                      - obecní zpravodaj 
                                      - po ukon čení soutěže výstava vybraných fotografií v kulturním  
                                        dom ě Starovičky, později na OÚ Starovičky 
                                                            
 
 Ceny: - v kategorii A budou ohodnoceny první tři místa (finanční odměna, věcné ceny a další) 
            - v kategorii B bude ohodnoceno pouze první místo 
            - porota si vyhrazuje právo udělit zvláštní cenu namísto některé z cen  
 
Ceny, členové poroty a přesné datum vyhlášení výsledků bude upřesněno v průběhu září na  
internetových stránkách: www.starovicky.cz    
Případné dotazy, připomínky k soutěži zasílejte na email: soutez.starovicky@centrum.cz  
 
 

Starovičský zpravodaj vydává Obec Starovičky jako dvouměsíčník, adresa OÚ:Hlavní č. 43, PSČ 693 01,  
tel. 519 414 035, e-mail:starovicky@starovicky.cz  Náklad 290 ks, výtisk je neprodejný.                                                                          

Za zpracování odpovídá Hana Procházková a Radka Hovězáková.                                                           
Na vydání tohoto čísla se autorsky podíleli: Vladimír Drbola (VD), PhDr.Ladislav Valihrach, Hana Kapustová (HK), 

Josef Panic (JP), Anna Haluzová, Jan Procházka (JP)  
 Kamil Juška (KJ), Josef Šafařík, MVDr. Jiří Svobodný, Stanislav Bíza a maminky mažoretek 
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